
محمدجواد ظریــف، وزیر امور خارجه در نشســت 
شــورای راهبردی روابط خارجی ابعاد حقوقی برجام، 
قطعنامه شورای امنیت و نیز ضمائم را توضیح داد و گفت 
که دولت یازدهم ناگزیر شد برای حل این موضوع شرایط 

جدیدی را ایجاد کند.
به گزارش ایرنا، ظریف به شروع بحث برنامه هسته ای 
ایران اشاره کرد و گفت: 12 سال قبل که بنده در خدمت 
آقای دکتر خرازی بودم، روند پر فراز و نشیبی شروع شد 
که مراحل متفاوتی را طی کرد. 12 ســال قبل که این 
پرونده شروع شد یک صفحه سفید نبود، بلکه روندی بود 
که به یک مرحله رسیده بود و در آن مرحله کار به بحث 
سطح بالا در کشور رسیده بود. وزیر امور خارجه با بیان 
این که ضرورتی ندارد که به جزییــات بازگردیم، افزود: 
براساس یک تصور که غنی سازی مثلا 1.2 درصد که در 
کالای الکتریک صورت می گرفت از نظر حقوقی نیازی به 
انعکاس به آژانس نبود، پرونده هسته ای ما شکل گرفت، 

البته ما و دکتر خرازی درگیر نبودیم، خبر هم نداشتیم.
ظریف با اشــاره به ســخنان رئیس جمهــوری در 
گفت وگوی زنده تلویزیونی با مردم راجع به پیدا شدن 
آلودگی سطح بالا افزود: لذا از ابتدا هیچ وقت شما براساس 
یک صفحه ســفید برای مذاکره نرفتید که بده بستان 
کنید، مواردی از پیش بود، گروهی که مسئول مذاکره 
بودند موظف بودند آن واقعیات را به شکلی تغییر دهند 
یا مدیریت کنند که براساس شــرایط زمانی آن موقع 

کمترین آسیب به کشور برسد.
وزیر امور خارجه ادامه داد: اما در 20 ماه گذشــته که 
این دولت مسئولیت کار را برعهده داشت، ما معتقد بودیم 
با موضوعی روبه رو هستیم که به غلط، با غرض، با قلب 
واقعیات و سوءاســتفاده از ابزار حقوقی و سوءاستفاده 
از سازوکارهای بین المللی تبدیل شــده به موضوعی 
که براساس نص صریح قطعنامه تهدید صلح و امنیت 
بین المللی تلقی می شود.وی ادامه داد: نمی خواهم خیلی 
وارد جزییات شوم اما چون نمی توانستند بگویند برنامه 
هسته ای ایران تهدید صلح و امنیت بین المللی است، اگر 
از قطعنامه 1696 تا قطعنامه 1929 نگاه کنید، می بینید 
که در یک پاراگراف چگونه بــازی کردند و برنامه ایران 
را به صلح و امنیت بین المللی ربط دادند. گفته بودند از 
ابعاد اشاعه ای برنامه هسته ای ایران نگرانیم و با عنایت به 
این که صلح و امنیت بین المللی جزو مسئولیت های اولیه 
شورای امنیت اســت، اینگونه در یک پاراگراف مقدمه 
بحث احراز تهدید صلح و امنیــت بین المللی به روش 
اعوجاج آمیزی در شورای امنیت مطرح می شود و سپس 
قطعنامه ها را تصویب می کنند.رئیس تیم مذاکره کننده 
هسته ای گفت: قطعنامه اول براساس ماده 40 منشور 
است که شامل اقدامات موقتی اســت. صراحتا هم در 
قطعنامه 1696 می گوید که ما براساس ماده 40 عمل 
می کنیم تا بتوانیم ایران را مجبور کنیم برنامه غنی سازی 
خود را تعلیق کند. این بسیار صریح گفته شده است، بعد 
ادامه پیدا می کند تا قطعنامه 1929، که در مقدمه اش 
اشــاره هایی بســیار جالب دارد.ظریف اضافه کرد: بند 
ماقبل نهایی مقدمه 1929 بند بسیار جالبی است. من 
بعد از 30 ســال کار کردن در شورای امنیت و حضور در 
آن محیط هیچ وقت ندیدم که شورای امنیت کشورها 
را مجبور کند از نیروی نظامی استفاده کنند. هیچ چیز 
در این قطعنامه کشورها را مجبور نمی کند که از نیروی 
نظامی استفاده کنند. بند 9 قطعنامه 1929 را بخوانید، 
ببینید در بند 9 در مورد توان موشکی ایران می گوید باید 
از هر اقدامی اســتفاده کنند که مانع دسترسی ایران به 
توانمندی موشکی شود. با این روند یک فضای امنیتی از 
ایران ایجاد شد، یعنی ایران به عنوان تهدیدی علیه صلح 
و امنیت بین المللی مطرح شده بود که نیاز بود این تهدید 
از بین برود.وزیر امور خارجه گفت: خاطرتان هست که 
 نزدیک ترین دوســتان ایالت متحده همچون فرانسه، 
ایتالیا،  شرکت های بزرگ توتال و غیره به آمریکا گفتند، 
اگر بخواهید ما را مجازات کنید، در مرجع رســیدگی 

ســازمان جهانی تجارت علیه شما شکایت می کنیم و 
آمریکایی ها مجبور شدند در تمام این موارد مجوز کلی 
بدهند. دیدیم که شرکت های اروپایی در برنامه های نفت 

و گاز در خلیج فارس ما حضور پیدا کردند.
وی ادامه داد: اما وقتی آمریکا تحریم هایی به مراتب 
ریزتر سوار بر قطعنامه شورای امنیت کرد، گفت کسی 
نمی تواند به ایران بنزین بفروشد. من به یاد دارم که وزیر 
نفت ونزوئلا در آن زمان اعلام کرد که ایران به بنزین ما 
احتیاج ندارد، معنی آن چیســت؟ یعنی دولت دوست 
ما در دنیا اعلام کرد که من به ایران بنزین نمی فروشم.

ظریف ادامه داد: می گفتند کشورها 
بیش از ایران ضرر می کنند، مفهوم 
دیگری پیدا شــده بــود، هزینه 
حیثیتی کار کردن با ایران. آقای 
کوهن، معاون خزانه داری آمریکا 
می گفت: اصلا قانون را رها کنید، 
شــما می خواهید در دنیا معروف 
شوید که با ایران کار می کنید، این 
ناشــی از چه بود؟ از این مجموع 
قطعنامه ها. مهم تر از همه چیز و 
کلمات در قطعنامه ها فضایی است 
که ایجاد شده بود و اقدامات علیه 

کشور انجام می شد و این فضا باید شکسته می شد.وزیر 
امور خارجه اظهار داشــت: آنچه تندروهای آمریکایی 
و رژیم صهیونیســتی را نگران کرد و آنچه البته برخی 
کشــورهای منطقه را بی جهت نگران کرد، این بود که 
این فضا شکســته شــد. تفاوت مبنایی که وجود دارد 
حتی این نیست که در قطعنامه چه مواردی وجود دارد، 
در برجام چیست، چه می شود و چگونه اجرا می کنند؟ 
حتما ما در مورد نحوه اجرای برجام توسط ایالت متحده 
به ویژه، توسط بعضی کشورها کاملا بدبین هستیم اما 
آنها مجبور به اجرای آن خواهند شد زیرا آن فضا درهم 
شکست و قابل بازگشت نیست.ظریف تصریح کرد: به 
همین دلیل هم هست که بازگشت پذیری تحریم ها هم 
خیلی بیشتر از بازگشت پذیری برنامه هسته ای ما طول 
می کشــد، چون یکی از انتقاداتی که مطرح می شود، 
بازگشت پذیری است. این تحریم ها 10 سال طول کشید 
تا جا افتاد. وقتی می خواستند تحریم نفتی اتحادیه اروپا 
را علیه ایران اعمال کنند، یکجا انجام ندادند. گفتند 6 ماه 
فرصت می دهیم، خودمــان را آماده کنیم، بعد تحریم 

نفتی را اعمال می کنیم؛ تازه بعد از سال ها برنامه ریزی.
ظریف با بیان این که هر عضو ملل متحد می تواند بانی 
قطعنامه باشد، گفت: ایران بانی قطعنامه نیست اما کلمه 
به کلمه آن با ایران صحبت شده است. در تاریخ شورای 
امنیت بی سابقه است که قطعنامه ای، 6 قطعنامه فصل 
هفت را با تأکید بر این که شورای امنیت اقدام لازم را برای 
تضمین اجرای آن انجام می دهــد، لغو کند. وی اظهار 

داشت: می گویند چیزهایی مانده؛ معلوم است که مانده 
اســت، قرار نبود برود. قرار بود در توافق ما با غرب هیچ 
چیز راجع به برنامه تسلیحاتی ما نباشد و نیست. قرار بود 
در توافق ما هیچ چیز راجع به موشــک نباشد و نیست؛ 
اما بالاخره این قطعنامه باید با 6 قطعنامه قبلی، کاری 
کند.وزیر امور خارجه خاطرنشان کرد: دوستان می توانند 
تک تک بندها را در مورد تســلیحات مقایسه کنند. ما 
رســما هم اعلامیه دادیم و گفتیم که ما توان نظامی را 
دنبال می کنیــم، ما توان موشــکی را دنبال می کنیم. 
اصلا موشــک های ما برای این طراحی نشدند و ربطی 
به قطعنامه ندارد. وی تأکید کرد: 
روزی حقوق دانان از این قطعنامه 
عرق شــرم خواهند ریخت، چون 
هیچ ســابقه حقوقی ندارد و چیز 
عجیب و غریبی است و اگر بخواهد 
مبنا شــود، گرفتاری دارد؛ برای 
همین هم می گوید که مبنا نیست. 
برخی می گویند که چرا مبنا نیست 
و ایران را اســتثنا کرده است. آنها 
توجه نمی کنند کــه اتفاقاتی که 
در این پروسه افتاده است هم باید 

استثنا شود.
ظریف با تأکید بــر این که هیچ وقــت راجع به حق 
غنی ســازی در این مدت صحبت نکردم چون معتقدم 
حق غنی سازی در ان.پی.تی به رسمیت شناخته شده 
اســت، گفت: در دو اجــلاس 1992 و 2010 اجلاس 
بازنگری ان پی تی، گفته است حق کشورها برای انتخاب 
نحوه استفاده چرخه سوخت باید محترم شمرده شود؛ 
لذا من حق مفروض می گیرم امــا این که در قطعنامه 
1696شــورای امنیت، تصویب شــده که بگوید این 
کشور نباید غنی سازی داشته باشــد و می گوید ما این 
را تحت ماده 40 تصویب می کنیم تا ایران مجبور شود 
غنی ســازی را متوقف کند. وزیر امــور خارجه تصریح 
کرد: این دســتور ما بوده که اگر طرف مقابل بدعهدی 
کرد ما بتوانیم برگردیم؛ خب او هم این امکان را داشته؛ 
آیا این خواست ما بوده؟ نه؛ بلکه مصالحه بوده، اما آنچه 
که گرفتیم، به نظر ما متوازن کرده است. ظریف تأکید 
کرد: لذا یک قطعنامه داریم که در تاریخ شورای امنیت 
بی سابقه اســت و ما هم فقط طرف مشــورت در این 
قطعنامه بودیم و قطعنامه برای ما نیست و صریحا هم 
در برجام گفته شــده که قطعنامه جزو برجام نیست. 
وی ادامه داد: یعنی چی؟ یعنی که اگر شما نقض برجام 
کنید، مبنای بازگشت پذیری است، اگر نقض قطعنامه 
کنید، چون جزو برجام نیست، مبنای بازگشت پذیری 
نیست. رئیس دستگاه دیپلماسی تأکید کرد: این تفاوت، 
تفاوت قابل توجهی است؛ ضمن این که آن چه راجع به 
موشک در قطعنامه 1929 بوده، من قبلا هم گفتم که 

بند 9 قطعنامه 1929 را بخوانید و با بند 9 این قطعنامه 
با زبان شورای امنیتی مقایسه کنید. بروید تحریم های 
تسلیحاتی قطعنامه 1747 و 1929 را بخوانید و در آن جا 
7 قلم به ایران امکان فروش نداده اما این جا برای فروش 7 

قلم باید مجوز بگیریم.
ظریف اضافــه کرد: ممکن اســت بگوییــد مجوز 
نمی دهند ولی ماهیت تغییر کرده. ماهیت، از تحریم به 
نظارت یا محدودیت تبدیل شده است؛ آن جا کالاهای دو 
منظوره را اجازه نداشتند به ایران بفروشند اما این جا باید 
بروند برای آنها اجازه بگیرند و قرار هم بر اجازه دادن است.

وی گفت: این به این معنی اســت کــه اگر بخواهند 
شورای امنیت مانع شــود، بعد از این که در کمیسیون 
مشترک تصویب شــد، باید بیاید و هر عضوی می تواند 
مانع مخالفت شــورا شــود. یعنی ریزه کارهایی در این 
است که خوب است دوستان دقت کنند؛ اما به نظر من 
باز هم اینها ریزه کاری است و برای ما که سرکلاس باید 
برای دانشجویان توضیح دهیم که چه اتفاقی افتاده و چه 
اتفاقاتی نیفتاده، نکات جالبی دارد. وی افزود: براساس 
نظر متخصصان موشــکی ما، هیچ یک از موشک های 
ما برای حمل ســلاح های هســته ای طراحی نشده و 
نخواهد شد، این را در بیانیه مان هم گفتیم که اصلا بند 3 
ضمیمه موضوعیت راجع به ایران ندارد؛ نه این که ما اجرا 

نمی کنیم، بلکه موضوعیت ندارد.
وی افزود: من معتقدم این یک فرصت استثنایی برای 
جمهوری اســلامی ایجاد می کند، البته خطر هست؛ 
من هیچ گاه قصه »کشــتی کارین ای« یادم نمی رود، 
کارین ای وقتی که ما رفتیم بـُـن، اتفاق افتاد. زمانی که 
حکومت افغانستان تشکیل شد و همه فکر می کردند 
یک تحول اساســی شــده اســت. در دو هفته قبل از 
سخنرانی آقای بوش که ایران را وارد محور شرارت کرد، 
رژیم صهیونیستی یک کشتی را وسط دریای مدیترانه 
به اسم کارین ای توقیف کرد و گفت این کشتی حامل 
سلاح برای عرفات اســت.وزیر امور خارجه گفت: حال 
این که عرفات با ما رابطه خوبی نداشــت، اگر به خاطر 
داشته باشید من کنار مرحوم عرفات می نشستم توی 
اجلاس ســران کنفرانس اســلامی که به من التماس 
می کرد و می گفت شــما همه را می برید رهبر معظم 
را می بینند اما من را نمی برید. ایــن رابطه ما با مرحوم 
عرفات بود. خوب کشتی از ایران سلاح ببرد برای آقای 
عرفات؟ آن وقت عرفات آن قدر سلاح داشت. هنوز هم 
این دولت خودگردان آن قدر سلاح دارد که زیاد هم است 
و استفاده نمی کند. آمدند چنین کشتی را سرهم کردند، 
برداشتند یک فضای مطبوعاتی ایجاد کردند. همان روز 
آقای روانچی به من و آقای خرازی گفتند که این تله ای 
است که اسراییلی ها درســت کردند و آن همان شروع 
یک روندی شد که ایران را در محور شرارت برد. رئیس 
دستگاه دیپلماسی کشورمان گفت: این تصویر اگر کنار 
برود، نهایتا فضا دگرگون می شــود. بنابراین باید توقع 
داشته باشیم که اینها بازگردند. به هرحال در این شرایط 
همه ما چه به عنوان کارگزار چه به عنوان تحلیلگر، چه 
به عنوان روزنامه نگار، چه به عنوان استاد دانشگاه همه باید 
مراقب باشیم.وزیر امور خارجه افزود: معتقدم مقاومت 
برای ما قدرت آفرین است؛ بعضا بیش از سلاح، لذا ما باید 
از اینها پاســداری کنیم. ارزان به دست نیاوردیم، مردم 
زجر کشیدند و فشار به مردم وارد شده، شهید هسته ای 
دادیم؛ از اینها پاسداری کنیم. ظریف گفت: ان شاءالله این 
روند به یک برنامه ریزی برای اعتلای جمهوری اسلامی 
و اعتلای مقاومت تبدیل شود. برای همین هم است که 
من وقتی مشــرف به عراق بودم، هر لبنانی و عراقی که 
من را در حرم می دید از من تشکر می کرد. این به خاطر 
این است که مردم احساس می کنند یک فضای تنفسی 
برایشان ایجاد شده است. وی در پایان اظهار داشت: اجازه 
بدهیم مردم این احســاس غرور را حفظ کنند؛ اجازه 
بدهیم مردم از این فضای تنفســی استفاده کنند و ان 

شاءالله در مسیر درست پیش برویم.

گپروی خط خبر

بگذاریم مردم در فضای جدید نفس بکشند
ظریف: 

آیت الله  هاشمی رفســنجانی گفت: تابــوی مذاکره 
با آمریکا شکســت و دولت جدید بعــد از انتخابات که 
ذاتا برای خود انگیزه کافی داشت، دست به مذاکره زد 
درحالی که دولت قبلی انگیزه جلوگیــری از تفاهم را 
داشت و با شعارهایی که می داد تفاهم را در نطفه خفه 
می کرد. به گزارش ایسنا،  هاشمی رفسنجانی صبح دیروز 
طی ســخنانی در اجلاس مدیران و رؤسای آموزش و 
پرورش که در ســالن همایش های بــرج میلاد برگزار 
شد، با بیان این که در دوره فعلی بیش از هر زمانی تحول 
واقعی را در کشــور می بینیم، گفت: ما در دوره گذشته 
دچار یک انحراف بزرگ شــدیم و قبل از آن هم فراز و 

نشیب های زیادی داشتیم. 
وی ادامه داد: افراط و تفریط همیشه به ما ضربه زده 
اســت و یک عده انسان تنبل که نماد تفریط هستند و 
یک عده تندرو بی ترمز به عنوان نماد افراط همیشه به 
ما آسیب رساندند؛ البته وجود این دو قشر در دوره های 

مختلف بی نصیب و بی تاثیر نبوده است.
هاشمی با تأکید بر این که ما از افراط و تفریط سودی 
نمی بریم، گفت: بزرگترین اشــکال افراط و تفریط این 
است که با اصل اسلام مخالف است و البته شاید از نظر 
خود آنها، درحال یک فداکاری بزرگ باشــند ولی این 
به ظاهر فداکاری به جایی می رسد که چیزهایی مانند 
داعش و بوکوحرام ایجاد می شوند که به اسم اسلام آن را 
بدنام می کنند.وی با تأکید بر این که در دوره ما این تحول 
رخ داد و مردم متحول شدند، گفت: مردم ما وقتی همه 
چیز از طرف دولت، شورای نگهبان و نیروهای امنیتی 
فشار می آورد که از یک انتخاب درســت از سوی آنها 

جلوگیری شود، متحول شدند. هاشمی اضافه کرد: در 
آن زمان مردمی که فکر می شد مأیوس و ناامید هستند، 
ناگهان در یک لحظه در سراسر کشور یک زلزله ای برپا 
شد و جوانان خواست خود را بدون هزینه نشان دادند و 
این آنها را ترساند و حداقل تصمیم گرفتند که آن دروغی 
که می خواســتند انجام دهند را نکنند. رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام با اشاره به جمله رهبر معظم 
انقلاب مبنی بر حق الناس بودن رأی مردم، گفت: این 
جمله رهبر انقلاب یک نهیبی به برخی مسئولان زد و 
با این که توانستند در یک مرحله راه مردم را سد کنند 
ولی در مرحله بعد ناباورانه خواسته مردم به نتیجه رسید.

هاشــمی با تأکید بر این که ادامه تحول مهم است، 
اظهار داشت: ادامه این راه ســخت است و مردم باید از 

تحولی که ایجاد کرده اند حراست کنند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: یکی 
از جاهایی که این تحول بــروز کرد و از کارهایی بود که 
نمی گذاشتند انجام شود و هنوز هم برای انجام نشدن آن 
دست و پا می زنند مسأله مذاکره با آمریکا بود و هم اکنون 

می بینید که تابوی مذاکره با آمریکا شکست.
وی ادامه داد: البته مذاکرات پیش از انتخابات با نامه ای 
که سلطان قابوس برای ایران آورد با نظر مثبت رهبری 
آغاز شد و یک تیم در سطح پایین در عمان با آمریکایی ها 
مذاکره کردند ولی چون تیم قوی نبود و حمایت مردمی 
نیز پشتوانه آن قرار نداشت بی ثمر بود؛ درواقع مردم خبر 
نداشتند که حمایت کنند و دلواپسان نیز خبر نداشتند 
که مخالفت کنند.  هاشــمی بابیان این که امروز تحول 
واقعی را در کشــور می بینیم، تصریح کرد: اگر تحول 

در زمینه سیاســت خارجی نبود بقیه تحول ها نیز رخ 
نمی داد. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: 
ما هم اکنون یک کشور سربلند هستیم که از یک جنگ 
سرد و مشــاجره طولانی با جهان بیرون آمدیم و الان 
فریاد کنگره آمریکا و کنست اسراییل بلند است که ایران 
به یک قدرت بزرگ تبدیل شده است.  هاشمی با تأکید 
بر این که ما به دنبال بمب هسته ای نبوده ایم، گفت: این 
اقتدار عینی ما بود که کارساز شد وگرنه ما اقتدار سیاسی 

و نظامــی 6 قدرت بزرگ را که می تواننــد در چند روز 
دنیا را ذوب کنند نداریــم و اقتدار علمی ما بود که ما را 
به این جا رساند. وی با بیان این که دولت جدید ذاتا برای 
انجام مذاکرات انگیزه کافی را در اختیار داشت، تصریح 
کرد: این دولت برخلاف دولت قبلی که انگیزه مخالفت 
با تفاهم را داشت علاقه به تفاهم نشان داد و البته آقای 
روحانی از قدیم دارای همین افکار بوده و شــخصیت 

متعادلی در جاهایی که فعالیت می کردند، داشتند.

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام: 

شاهد تحول واقعی در کشور هستیم
 دولت قبلی با شعارهایی که می داد، تفاهم را در نطفه خفه می کرد
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کامبیز نوروزی: 

 توقیف نشریه منتقد مذاکرات، 
ربطی به دولت ندارد

گروه سیاسی| منتقدان 
دولت ایــن روزها از توقیف 
مجدد نشریه 9 دی که زیر 
نظر حمید رسایی، نماینده 
منتقد دولت اداره می شد 
به شدت انتقاد کرده و این 
موضــوع را در تناقــض با 

اظهارات رئیس جمهوری مبنی بر تشکر از منتقدان 
مذاکرات هســته ای می دانند. اما کامبیز نوروزی، 
حقوقدان و وکیل دادگستری معتقد است برخلاف 
جنجال مخالفان دولت، توقیف این نشریه ارتباطی 
با دولت نــدارد و آنچه در این میــان نادیده گرفته 
می شود این اســت که دولت نفوذ چندانی هم در 

هیأت نظارت بر مطبوعات نداشته است. 
همان طور که می دانید یکی از نشریات منتقد 
دولت به دلیل آنچه نقض مصوبات شورایعالی 
امنیت ملی خوانده شده توقیف و چند نشریه 
دیگر تذکر گرفته اند. به اعتقاد شما این اقدامات 
را تا چه اندازه می توان در راستای برخورد دولت 

با منتقدانش در عرصه رسانه ها تعبیر کرد؟
اولا بایــد بگویم که از نظر حقوقی شــرایط لازم 
را برای توقیف نشــریه 9 دی فراهــم نمی بینم و 
فکر نمی کنم دلیل موجهی هــم برای این موضوع 
وجود داشته باشد. اگر این نشریه اخبار یا اطلاعات 
طبقه بندی شــده از مذاکرات ایران و 1+5 و توافق 
ژنو را منتشر کرده طبیعتا مورد اتهام قرار می گیرد 
و باید برخورد قانونی بــا آن صورت بگیرد اما صرف 
انتقاد نمی تواند باعث توقیف نشریه شود. درعین حال 
باید این موضوع را هم تصریح کنم که شخصا ازجمله 
افرادی هســتم که حصول توافق میان ایران و 5+1 
را واقعه ای مهم و مثبت ارزیابی می کنم و معتقدم 
جامعه ایران با توافق به دوران جدیدی پا گذاشــته 
اما مطابق با ساده ترین اصول آزادی عقیده و بیان هر 
 فردی می تواند نظری متفاوت داشته باشد. نشریه

 9 دی یا دیگر نشریات منتقدی که این روزها سخن 
از توقیف یا تذکر گرفتن آنان می رود، به دلواپسان 
مشهور شده اند و از گذشته مواضع مخالفی نسبت 
به مذاکرات داشته اند. البته به نظر من هیچ اشکالی 
ندارد که آنان نظر مخالف داشته باشند اما در بیان 
مواضع و عقیده خود از حدود قوانین و مقررات خارج 
نشوند. آنچه من از اتهامات این نشریه شنیدم این 
بود که آن جریده جرم مستقلی مرتکب نشده؛ مثلا 
اسناد طبقه بندی شده را منتشر نکرده یا اتهام و افترا 
به کسی وارد نکرده، بنابراین وجه قانونی برای نشریه 

9 دی وجود ندارد. 
البته برخی از هــواداران دولت وضع فعلی 
مطبوعات را با وضع رسانه ها در دولت پیشین 
مقایســه می کنند. به نظر شما این وضع تا چه 

اندازه تغییر کرده است؟
اولاً تغییر محسوســی در سیاست رسانه ای این 
دولت با دولت پیشــین نمی بینم.اما در عین حال 
نباید فراموش کرد هیأت نظــارت بر مطبوعات از 
سازمان های دولتی محسوب نمی شود و تنها 2 نفر 
از اعضای آن از دولت هســتند و بقیه از قبیل یک 
نماینده مجلس، یکی از مدیران مسئول مطبوعات، 
یکی از قضات قوه قضائیه و نماینده حوزه های علمیه 
زیرمجموعه دولت به حساب نمی آیند. درنهایت باید 
به یاد داشته باشیم که از نظر تقسیم بندی حقوقی 
هیأت نظارت بر مطبوعات ازجمله ســازمان های 
 دولتــی نیســت و از نظر میــزان اثرگــذاری هم 
قوه مجریه تنها دو رأی در این هیأت دارد. در نتیجه 
خطای بزرگی است اگر اقدامات این هیأت را به عنوان 

تقسیمات دولت تلقی کنیم.
به نظر شــما برخورد با مطبوعات تابعی از 
سیاست های دولت درباره مطبوعات محسوب 

می شود؟ 
این از مشکلاتی اســت که همواره با آن دست به 
گریبان هستیم. سیاست و نگاه یکسانی نسبت به 
مطبوعات نداریم و گاه رفتارهای تبعیض آمیزی در 
این موضوع به چشم می خورد. به این معنا که برخی 
از نشریات به دلیل ساده ترین کلمات مورد مواخذه 
قرار می گیرند و برخی دیگر از نشریات نامناسب ترین 
واژه ها از نظر حقوقی را مورد استفاده قرار می دهند، 
اما به هیچ عنوان تحت پیگرد هم قرار نمی گیرند. از 
نظر حقوقی دامنه آزادی رسانه نباید در چارچوب 
منافع جریان های سیاسی قرار بگیرد. در واقع آزادی 
رسانه ها مستقل از سیاســت های دولت ها است. 
در این فرآیند برخورد با رسانه ها باید عادلانه باشد 
و به هرحال دولت به عنوان مســئول اجرای قانون 
اساسی می تواند نقش موثری در اجرای این قانون 

داشته باشد. 

 تأکید سید حسن خمینی 
 بر اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاه

 در حوزه های مرتبط
حجت الاسلام والمسلمین سیدحسن خمینی 
 در دیدار با رئیس سازمان فنی و حرفه ای کشور 
و اعضای تیم ملــی مهارت شــرکت کننده در 
چهل و سومین مسابقات جهانی مهارت برزیل 
2015، با اشاره به تقسیم بندی علوم به »آلی« و 
»اصالی« در فقه، اظهار داشت: علوم آلی علومی 
هســتند که ما را به هدف دیگری می رسانند و 
علوم اصالی، خودشان اصالت دارند. اغلب علوم 
آلی هستند؛ مانند منطق که فی نفسه قداست 
و اصالتی ندارد و اگر لازم به فکر کردن نباشــد 
نیازی به خواندن منطــق هم ندارید. به گزارش 
جماران، سیدحســن خمینی یادآور شــد: اگر 
رشته های مختلف مانند عمران، جامعه شناسی 
و... تأسیس شدند برای آن بود که عده ای تربیت 
شوند تا در آن زمینه ها مشغول به کار شوند. اما 
مشکل نظام آموزشی ما این است که علوم بعد 
از مدتی موضوعیت پیــدا کرده اند و افراد پس از 
تحصیل در رشته خود به مشاغل غیرمرتبط با آن 
روی می آورند. یادگار امام با بیان این که وقتی از 
منابع عمومی برای تحصیل هزینه می شود قرار 
بر این اســت که افراد در زمینه رشته تحصیلی 
خود و براساس نیاز جامعه به آن رشته، مشغول 
به کار شــوند، گفت: انتظار می رود هرکس پس 
از فارغ التحصیلی از دانشگاه در حوزه مرتبط با 
رشــته خود مشغول به کار شــود که مجموعه 
سازمان فنی و حرفه ای کشور یکی از پیشگامان 

در رسیدن به این هدف بوده است.

رئیس بنیاد امید ایرانیان: 

عوارض قانون گریزی های دولت قبل 
را همچنان شاهد هستیم

محمدرضا عــارف در دیدار بــا اعضای دفتر 
سیاســی حزب مردم ســالاری بــا قدردانی از 
فعالیت های مستمر، فعال و پویای این حزب و 
تمجید از تلاش های دکتر کواکبیان دبیرکل و 
شــورای مرکزی و دفتر سیاسی، رمز ماندگاری 
فعالیت های حزبــی را دوری از افراط و تفریط 
دانســت و اظهار کرد: مهم ترین وظیفه احزاب 
به اســتناد قانون اساسی و به اســتناد دنیای 
مردم ســالار، جلب مشــارکت موثرمــردم در 
تمامی صحنه هاست. رئیس بنیاد امید ایرانیان 
با یادآوری برخــی قانون گریز هایی که در دولت 
گذشته وجود داشت، خاطرنشان کرد: همگان به 
خاطر دارند قانون گریزی هایی که در دوره قبل 
شاهد آن بودیم چه بلایی بر ســر کشور آورد و 
همچنان عوارض آن قانون گریزی ها را شــاهد 
هستیم .به همین دلیل همه جریانات سیاسی 
باید خود را ملــزم به تمکین از قانون بدانند و در 
این بین اصلاح طلبان با کارنامه درخشــانی که 
مدیــران آن در دولت اصلاحــات در تبعیت از 
قانون داشتند باید الگوی همه جریانات سیاسی 

در کشور باشند.

صالحی: چرا باید حرف نامربوط را 
پاسخ دهیم؟ 

رئیس ســازمان انرژی اتمی گفت: اگر کسی 
می خواهد نقد کند، نقد بایــد صحیح، عادلانه و 

خداپسند باشد. 
به گزارش ایســنا، علی اکبر صالحی عصر روز 
گذشته در حاشیه نشســت مرکز الگوی ایرانی 
اسلامی جمع خبرنگاران در پاسخ به سوالی مبنی 
بر اینکه واکنش شــما به اظهارات آقای زاکانی 
نماینده مجلس که به نقل از شما گفته است »دعا 
کنید برجام توافق نشود«، چیست؟ گفت: معروف 
است که می گویند کسی که نصف علم را دارد از 
آن کسی که علم ندارد خطرناک تر است چرا که به 
اعتبار آن نصف علمش می تواند حرف ها و اقدامات 
خطرناک صــورت دهد. رئیس ســازمان انرژی 
اتمی در ادامه با اشاره به اظهارات زاکانی نماینده 
مجلس، تصریح کرد: ایشان می فرمایند بنده در 
مجلس گفته ام دعا کنید که برجام به هم بخورد. 
ما در مجلس یا در صحن علنی صحبت کرده ایم، 
یا در کمیسیون صحبت کرده ایم و جای دیگری 
نیست که من با نمایندگان صحبت کرده باشم و 
من نمی دانم ایشان با چه اسنادی این صحبت را 
داشته اند و برای من این موضوع خیلی سنگین 
بود و نمی دانم چه باید بگویــم. آقای زاکانی باید 
با مسئولیت پذیری بیشتری سخن بگویند. من 
آقای زاکانی را می شناســم اما دوســتی خیلی 
نزدیکی با ایشــان ندارم که بخواهم در گوشــی 
صحبت کرده باشــیم بنابراین من نمی دانم کی 
و کجا چنین صحبتی داشــته ام. شاید در خواب 
من چیزی گفته ام و بعد دائم اصرار می کنند این 
موضوع را تکذیب کنید اما آیا ما باید هر چیزی را 
تایید یا تکذیب کنیم؟ شاید فردا آمدند و گفتند 
آقــای صالحی دینش را هم عوض کرده اســت، 
آن موقع هم ما باید بیایم جواب بدهیم و تایید و 
تکذیب کنیم؟ وی ادامه داد: درست همان روزی 
که چنین صحبتی در مورد بنده مطرح شد درباره 
حضور پسر آقای ظریف در مراسم عروسی پسر 
جان کری هم مطالبی مطرح شد و باز در همان 

روزها اظهاراتی از آقای عراقچی منتشر می شود. 
صالحی ادامه داد: اخلاق اسلامی چنین چیزی 
را توصیه نمی کند و آیــا حضرت آقا که فرمودند 
توجه کنید تا موضوع هسته ای موجب دودستگی 
نشــود بیان آقای زاکانی در جهت ایجاد وحدت 
بوده اســت؟ جز اینکه در جهت ایجاد خدشــه  
و لجن مال کــردن افراد بوده اســت چه چیزی 

می توان گفت. 

 بازگشت پذیری تحریم ها 
خیلی بیشتر از بازگشت پذیری 

برنامه هسته ای ما طول 
می کشد، چون یکی از 

انتقاداتی که مطرح می شود، 
بازگشت پذیری است. این 

تحریم ها 10 سال طول کشید 
تا جا افتاد


